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Oœwiadczenie skierowane do ministra obrony narodowej Bogdana Klicha

Szanowny Panie Ministrze!
Czêste w ostatnim czasie katastrofy wojskowych i cywilnych samolotów powoduj¹ ogromne straty

w ludziach oraz generuj¹ olbrzymie straty materialne. Win¹ za spowodowanie wiêkszoœci z nich obci¹¿a
siê czynnik ludzki. Dlatego te¿ tak istotne s¹ wszelkie dzia³ania profilaktyczne w zakresie utrzymania na
w³aœciwym poziomie zdolnoœci operacyjnej personelu lotniczego pod wzglêdem zdrowotnym, fizjologicz-
nym i psychologicznym. Przeznaczanie du¿ych œrodków pieniê¿nych na szkolenie personelu lataj¹cego
w zakresie medycyny lotniczej z uwzglêdnieniem badañ na symulatorach lotniczych i profilaktycznych
badañ stanu zdrowia jest w pe³ni uzasadnione i w ¿adnym wypadku nie s¹ to Ÿle wydatkowane pieni¹dze.
Szkolenia maj¹ na celu utrzymaæ wykwalifikowany personel w s³u¿bie, sprawiæ, by za³oga mog³a wykorzy-
staæ wartoœci bojowe statków powietrznych w maksymalnym zakresie, a tak¿e zmniejszyæ prawdopodo-
bieñstwo nag³ej niedyspozycji w locie, która mo¿e wp³yn¹æ na powstanie sytuacji krytycznej.

Z uwagi na to, ¿e nie udaje siê bezpoœrednio wykazaæ, ¿e szybka i sprawna reakcja za³ogi zapobiega
wypadkowi lotniczemu, istnieje tendencja do bagatelizowania procedur profilaktycznych zarówno przez
personel lotniczy ró¿nego szczebla, jak i dysponentów œrodków; chodzi o Ÿle pojêty cel oszczêdnoœci.
Statystyki œwiatowe potwierdzaj¹, ¿e procedury profilaktyczne i szkolenie personelu lataj¹cego w zakre-
sie tolerancji fizycznych i psychicznych czynników lotu znacznie zwiêkszaj¹ bezpieczeñstwo lotów. Na-
le¿y przy tym zaznaczyæ, ¿e œrodki wydatkowane na wskazane szkolenia s¹ niewyobra¿alnie mniejsze od
strat materialnych ponoszonych za ka¿dym razem, gdy dochodzi do katastrofy lotniczej.

W raporcie dotycz¹cym katastrofy samolotu CASA jako jedn¹ z przyczyn wypadku podano brak
szkolenia, które nakazane by³o w instrukcji wprowadzonej rozkazem szefa Sztabu Generalnego i winno
byæ przeprowadzone przez wojskow¹ s³u¿bê zdrowia. Personel lataj¹cy Polskich Si³ Zbrojnych wykonuje
zadania lotnicze wi¹¿¹ce siê z obci¹¿eniem uk³adu kr¹¿enia czynnikami fizycznymi lotu o natê¿eniu
maksymalnie tolerowanym przez cz³owieka. S¹ to miêdzy innymi przyspieszenia wystêpuj¹ce podczas
lotów samolotami wysokomanewrowymi, obci¹¿enia termiczne wystêpuj¹ce w misjach do krajów tropi-
kalnych, stres zwi¹zany z zadaniami operacyjnymi przy u¿yciu gogli do nocnego widzenia.

Maj¹c powy¿sze na uwadze, zwracam siê do pana ministra z uprzejm¹ proœb¹ o udzielenie informa-
cji, czy w Wojsku Polskim prowadzone s¹ w³aœciwe formy szkolenia w zakresie medycyny i psychologii
lotniczej w celu zapewnienia bezpieczeñstwa lotów wojskowych statków powietrznych i osi¹gania przez
personel lotniczy wysokich zdolnoœci operacyjnych. Uprzejmie proszê o szczegó³owe informacje doty-
cz¹ce zakresu szkoleñ oraz podmiotów, które je organizuj¹.

Na stronach internetowych MON http://www.wp.mil.pl/pl/strona/252/PG_154_223 znalaz³em in-
formacje o tym, ¿e Si³y Powietrzne prowadz¹ treningi z zakresu CRM (zarz¹dzania zasobami za³ogi)
i ORM (zarz¹dzania ryzykiem operacyjnym). Na stronie tej mo¿emy przeczytaæ, i¿: „W procesie kszta³ce-
nia i szkolenia dla ca³oœci personelu lataj¹cego Si³ Zbrojnych RP wprowadzono tematykê dotycz¹c¹
CRM (Crew Resource Management), MCC (Multi Crew Coordination) oraz ORM (Operational Risk Ma-
nagement). Zajêcia specjalistyczne w tym zakresie s¹ prowadzone na bazie oœrodka szkolenia z medycy-
ny lotniczej (Wojskowy Instytut Medycyny Lotniczej). Ponadto tematykê zarz¹dzania ryzykiem
i wspó³pracy za³ogi w³¹czono do programu kursów doskonal¹cych dla personelu lataj¹cego realizowa-
nych na bazie WSOSP”.

W zwi¹zku z tym chcia³bym siê dowiedzieæ, jak WIML lub inne podmioty realizuje wskazane szkole-
nie, jak mo¿na oceniæ jego poziom merytoryczny i co nale¿y zrobiæ, aby kursy tego typu wci¹¿ doskona-
liæ. Wyra¿am przekonanie, ¿e pan minister zgodzi siê ze mn¹, ¿e poruszenie tej problematyki jest bardzo
istotne chocia¿by ze wzglêdu na kolejne dwie katastrofy lotnicze, do których dosz³o w ostatnim czasie.

Z powa¿aniem
Maciej Grubski


